
 گفت و گو با رئیس صندوق قرض الحسنه سازمان عقیدتى سیاسى ارتش
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پس از پیروزى شکوهمند انقلاب اسلامى، سنت نیکوى قرض الحسنه در جامعه رواج پیدا کرد. ارتش جمهورى اسلامى ایران  
هم با این موضوع بیگانه نبود. طبق ســوابق موجود، صندوق هاى قرض الحســنه ارتش از سال 1360 فعالیت خود را به صورت 
غیر متمرکز آغاز کردند. البته برخى از مدارك حاکى از این اســت که از ســال 1359 صندوق هاى متفرقه اى در سطح ارتش 
وجود داشته اند. سال 1364 با تدابیر مقام معظم رهبرى (رئیس شوراى عالى دفاع و رئیس جمهور وقت) دستور رسمى شدن 
صندوق ها و تجمیع آنها ، ذیل مجموعه صندوق قرض الحســنه سازمان عقیدتى سیاسى ارتش را صادر کرد و اساس نامه آن هم 
مورد تصویب قرار گرفت. درسال 1369 ساختار سازمانى صندوق تصویب شد که تاکنون منشأ خیر و برکات فراوانى بوده است. 
امروزه صندوق قرض الحسنه سازمان عقیدتى سیاسى ارتش، با بیشــترین شعبه و بالاترین سطح خدمت رسانى به کارکنان 
ارتش، یکى از منحصربه فردترین صندوق ها در سطح کشور است.  در این باره با رئیس صندوق قرض الحسنه ارتش به گفت و گو 

 نشسته ایم که توجه شما خوانندگان عزیز را به آن جلب مى کنیم.

  سازمان قرض الحسنه  صندوق  گستره 
میزان  چه  تا  ارتش  سیاســى  عقیدتى 

است؟
گســتره این صندوق متناســب باحوزه 
مأموریت و اســتقرار  نیروهاى ارتش در کل 
کشور اســت. مى توانیم بگوییم تقریباً همه 
یگان هایى کــه بالاى 200نفر نیــرو دارند 
یک شــعبه یا باجه اى در آن جــا داریم و یا 
نمایندگان ما فعال هســتند؛ به عنوان مثال 
همکارانــى  هــم که در خلیج عــدن یا در 
آب هاى بین المللــى خدمت مى کنند، عضو 
صندوق قرض الحسنه هستند و از تسهیلات 

این صندوق بهرمند مى شوند.

  آیا استفاده کنندگان از تسهیلات صندوق
باید شرایط خاصى داشته باشند؟

خیر! نیاز به شــرایط خاصى نیست. به 
محض این که شــماره کارگزینــى آنها در 
ســامانه ارتش ثبــت و حقوق بگیر ارتش 
مى شوند، قابلیت عضو شدن حاصل مى شود 
و تــا زمان رهایى از خدمــت مى توانند از 

تسهیلات صندوق استفاده کنند.

 وضعیت منابع مالى صندوق چگونه است. اعتبار آن را ارتش تأمین مى کند یا کارکنان؟
در اساسنامه اولیه، مأموریت صندوق ایجاد روحیه تعاون، برادرى و همدلى بین کارکنان ارتش و حل 
قسمتى از مشکلات مالى آنها عنوان شده بود. بنابراین بیش از 90درصد منابع مالى صندوق از پس انداز 
کارکنان و اعضا تامین شده است. بخش دیگرى از منابع مالى صندوق هدایاى مقام معظم رهبرى  
است که به عنوان تبرك به صندوق واگذار شده است. بخشى هم منابعى است که سامانه فرماندهى در 
اختیار صندوق قرار مى دهد و با مجوز فرماندهى، از این منابع وام پرداخت مى شــود. بخش دیگرى از 
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منابع مالى صندوق از محل 20درصد عواید داخلى 
سازمان عقیدتى سیاسى ارتش تأمین مى شود که 
برابر اوامر فرماندهى معظم کل قوا، هر ســاله به 
ســرمایه صندوق اضافه و در قالب تســهیلات به 

کارکنان مؤمن و عزیز ارتش پرداخت  مى شود.

  آیا افراد خیّرى هم هستند که در بحث منابع
مالى به شما کمک کنند؟

بله! با توجه به اهمیت قرض الحســنه در دین 
مبین اسلام، عزیزانى از پیشکسوتان و همرزمان ما 
در ارتش هستند که مبالغى به صندوق هِبِه کرده 
و یا مبالغى از وجوه شــخصى خــود را به صورت 
پس انداز در صندوق گذاشته اند تا بتوانند در این 
امر خداپسندانه سهیم باشند و گرهى از مشکلات 
همرزمان خود بگشایند. این عزیزان هرگز حاضر 
نشــدند نامى از آنها برده و یا با آنها گفت وگویى 
انجام شــود. این مبالغ شــاید ازنظر مادى خیلى 
چشــمگیر نباشــند ولى از نظر معنوى بســیار 

ارزشمند و پربرکت اند .

  درخصوص نحوه واگذارى وام به کارکنان ارتش
هم توضیح دهید.

فلسفه اولیه پرداخت وام به این صورت بود که 
گروه هایى در قالب کمیســیون پرداخت وام، براى 
تصویب و پرداخت وام تحقیق مى کردند و کسانى 
که نیازمند واقعى وام بودند، شناسایى و با ضوابطى 
که وجود داشــت به آنها وام تعلــق مى گرفت. با 
گذشــت زمان و به ویژه در سال هاى اخیر، تقریباً 
اکثریت کارکنان درخواست وام داشتند. پرداخت 
وام به این عزیزان ضوابط خاصى ندارد و مســتلزم 
افتتاح حســاب در صندوق اســت که به نســبت 
مشارکتشــان مى توانند وام دریافت کنند. شرایط 
پرداخت وام خیلى آسان است. متقاضى تنها با ارائه 
روگرفت تأیید شده فیش حقوقى خود و ضامن و 
تکمیل فرم درخواست، وام خود را دریافت مى کند؛ 
یعنى کمترین تشریفات ممکن را در نظر گرفته ایم.

 مدت انتظار دریافت وام  چقدر است؟
در حــال حاضرمیانگین مدت انتظار وام حدود 
یک ماه تا45 روز است. البته ممکن است در برخى 

شعب مدت انتظار کمى بیشتر باشد که تعداد آنها 
خیلى کم است. با توجه به این که این وام یک وام 
ضرورى اســت و براى حل مشکلات ضرورى در 
نظر گرفته شده، ما تمام سعى خود را مى کنیم که 
ان شاءاالله همرزمان ما در کوتاه ترین زمان وام خود 

را دریافت کنند.

  در خصوص وام هاى پرداختى به کارکنان کمى
بیشتر توضیح  بدهید.

- وام کد82کــه مربوط به پس انداز کد 84 یا 
همان پس اندازهاى یگانى است. (در این روش هر 
کدام از کارکنان در صندوق هاى یگان، حســاب 
افتتاح مى کنند وماهیانه مبلغى به دلخواه خودشان 
و البته با رعایت حداقل ها از حقوقشان کم مى شود 
و به نسبت موجودیشان، فعلاً تا سقف ده میلیون 

تومان وام دریافت مى کنند).
- وام کــد 86 که مربوط به پس انداز کد 88 یا 
همان پس انداز اندوخته ثابت است که در صورت 
تمایل، از بدو اســتخدام براى کارکنان حساب باز 
مى شود و مبلغى حدود 2/4 تا 2/6 برابر موجودى، 
به دلیل آن که بحث شــرعى آن هم حل شــود و 
در وام شــرطى نباشد، به نسبت توان صندوق وام 

پرداخت مى شود.
- وام کد 77، به نســبت منابعى که فرماندهان 
در اختیار صندوق مى گذارند، مبلغى هم صندوق 
کمک مى کند و به کارکنانى که مشکلات حادى 
دارنــد، به میزانى که فرماندهان معرفى کنند این 

وام پرداخت مى شود.
- وام کد142 ازدواج و تامین جهیزیه کارکنان 
یا فرزنــدان آنها، از محل منابــع طرح حکمت و 
برابر صورت ارســالى معاونت نیروى انسانى ارتش 

پرداخت مى شود.

  شما گفتید حدود 90 درصد منابع مالى صندوق
را کارکنان تأمین مى کنند. بنابراین انتظار دارند 
پشتیبانى شوند. حداکثر مبلغ وامى که به آنها 

تعلق مى گیرد چه قدر است؟
در سال 99 سقف واگذارى وام در کد82 مبلغ 
10میلیون تومان بود. مبلغ وام اندوخته ثابت نیز 
برابر فرمولى اســت که قبلاً اشــاره کردم. ممکن 
اســت برخى به دلیل موجــودى پس انداز پایین، 
سقف مبلغ وام را نتوانند دریافت کنند. کسانى که 
حدود سه تا سه ونیم میلیون تومان پس انداز داشته 
باشند، مى توانند به تناسب وضعیت مالى شعبه تا 

سقف مصوب، وام دریافت کنند.
ان شاءاالله در سال 1400ســقف وام پرداختى 
و پس انداز، متناســب با ضریــب افزایش حقوق 

تغییرات مثبتى خواهد داشت.

  فکر نمى کنید با این وضعیت تورم، ده میلیون
تومان براى افراد نیازمند مبلغ ناچیزى است؟

قرض الحســنه،  وام هاى  ویژگى هــاى  از  یکى 
سریع، به موقع و بدون دردسر بودن واگذارى آن 
اســت. اگر بخواهیم مبلغ وام را بالا ببریم، مدت  
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انتظار دریافت وام طولانى تر مى شود. چون منابع 
ما محدود اســت و تعداد زیادى از سپرده گذاران 
متقاضى وام هســتند. وام هاى مــا تأثیر چندانى 
در بهبود وضعیت معیشــت کارکنان ندارد و فقط 
مى تواند مشــکلات ضرورى و مقطعى کارکنان را 
حل کند. ارزش این وام  به این است که به موقع به 
دستشان برسد. اگر منابع مالى به صندوق تزریق 
شــود، در افزایش سقف وام هیچ مشکلى نداریم . 
بزرگترین و بیشترین چالش ما کمبود منابع مالى 

و اعضا محور بودن منابع صندوق است .

  گفتید این وام براى رفع مشــکلات ضرورى
کارکنان است و از طرفى گفتید ممکن است مدت 
انتظار وام به سه ماه هم برسد. فکر نمى کنید این 

مدت انتظار دردى براى آن ضرورت دوا نکند؟
به هرحال ســعى مى کنیم با مدیریت منابع و 
ایجاد تعادل بین شعب، زمان را به حداقل برسانیم.

کمتر از دو درصد شــعب ما با این وضعیت روبه رو 
هستند. در حال حاضر نوبت وام اکثر شعب کمتر 

از دو ماه است.

  بیان کردید که براى بالا بردن مبلغ  وام مشکل
منابع مالى وجود دارد. آیا بــا بالا بردن میزان 
پرداختى پس انداز کارکنان این مشکل تاحدودى 

حل نمى شود؟
اگر افزایش غیر منطقى در ســقف پس اندازها 

ایجاد کنیم با توجه به متقاضیان حداکثرى وام و 
انتظار افزایش مبلغ وام به همان نسبت ، قطعاً نوبت 
دریافت وام طولانى خواهد شــد. بنابراین با تکیه 
بر تجارب گذشــته این مهم را همه ساله با شیب 

ملایم ترى انجام مى دهیم.

 آیا از گیرندگان وام  سود دریافت مى کنید؟
در وام هاى قرض الحســنه ســود اصــلاً معنى 
ندارد. برابــر مصوبه بانک مرکــزى صندوق هاى 
قرض الحسنه مى تواند چهاردرصد کارمزد سالیانه 
دریافت کنند اما در ارتش یک درصد کارمزد کلى 
و ساده گرفته مى شود که نیمى از آن به عنوان بیمه 
وام ها اختصاص داده مى شــود؛ یعنى اگر خداى 
ناکرده یکى از وام گیرندگان فوت کند، بار مضاعفى 
به خانواده اش تحمیل نشــود و بدهى متوفیان از 
محل کارمزد (یک درصد) تســویه مى شود. مانده 
کارمزدهــا هم صــرف نگهدارى و تجهیز شــعب 
مى شود. در ارزیابى هاى انجام شده، اکثر اعضا، وام 
صندوق قرض الحسنه ارتش را، سهل الوصول ترین 

وام با کمترین کارمزد معرفى کرده اند.

  جناب سرهنگ با توجه به این گستردگى آیا از
وام گیرندگان درباره موفقیت صندوق ها بازخورد 

گرفته اید؟
در ارزیابى کــه بهمن ماه ســال 99 انجام دادیم 
بــه دو نتیجه کاملاً متفاوت رســیدیم که خیلى 

مى تواند در برنامه ریزى آینده مؤثر باشد. در نتیجه 
نخست، از منظر امکان هایى که در اختیار ما بوده، 
رضایتمندى بالاى90درصد کســب کرده ایم. این 
امکان ها عبارتند از: نحوه برخورد با مراجعان، حفظ 
کرامــت ارباب رجوع، پرداخت به موقع وام و رعایت 
حرمت و شأن همکاران، حفظ اسرار آنها و در یک 
کلام همــدل بودن با ارباب رجوع. علت اصلى این 
سطح از رضایتمندى این است که کارکنان ما در 
شعب، کارکنان شــاغل در ارتش و درگیر مسائل 
ومشکلات مشابه هستند. بنابراین هر جا نتوانستیم 
مشــکل مالى کارکنــان را حل کنیــم با همدلى 
توانستیم آلام آنها را تسکین دهیم و این مهم براى 

همرزمان قدرشناسمان ارزشمند بود. 
از منظر دیگر، بحث عدالت محور بودن وام هایى 
کــه پرداخت مى کنیــم، مطرح اســت. ما منابع 
عمده اى نداریم که پاســخگوى تمام نیاز کارکنان 
باشد اما در تخصیص آن، عدالت رعایت شده است 
و همه با یک اصول و یک روش وام گرفته اند. یکى 
از حساسیت هایى که ما داریم توزیع عادلانه منابع 
اســت. توزیع عادلانه به این معنى نیست که همه 
یکســان وام بگیرند ولــى مى توانیم ادعا کنیم که 
99درصد با یک شاخص واحد وام گرفته اند و این از 
نقاط قوت ما در ارزیابى بود که سطح رضایتمندى 

بالایى را به دست آورد. 
درباره عوامل و امکان هایــى هم که در اختیار 
ما نبوده، پیش آمده کــه کارکنان از میزان وام ها 
رضایت کامل نداشــته و گلایه مند باشند که این 
گلایه وارد اســت و حل کــردن آن نیازمند منابع 

مالى بیشتر است.

  با توجه به بالا بودن تعــداد اعضا و نیاز آنها
به وام و همچنین بالا بودن تورم در کشــور، آیا 

راهکارى براى افزایش منابع مالى دارید؟
به جرئــت مى توانم بگویم با توجه به ســابقه 
40ســاله ، این صندوق آزمونــش را به خوبى پس 
داده و ســلامتش اثبات شده و در عدالت محورى 
و کسب رضایتمندى، عملکرد موفقى داشته است. 
مقام معظــم رهبرى  بارهــا تأکید فرمودند 
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صندوق قرض الحسنه ارتش به همان شکل گذشته 
باشد و به جاى دیگر منتقل نشود. در ابلاغ تدابیر 
ایشان صراحتاً عنوان شده، ارجح است فرماندهان 
محترم، در پرداخت وام، مســتقیم ورود نکنند و 
منابع در اختیار را از طریق صندوق ها به صورت وام 
پرداخت کنند. با این پشتوانه ما به عنوان یک منبع 
امن تجمیع و یک منبع قابــل اعتماد توزیع، این 
آمادگى را داریم که فرماندهان محترم منابع مالى 
بیشــترى را در صندوق متمرکز کنند. اگر منابع 
مالى مازادى دارند دراختیــار صندوق قرار دهند 
که مســیرپرداخت وام از طریق صندوق و با نظر 
فرماندهان محترم انجام شود. اگر تمام این منابع 
در صندوق قرض الحسنه ارتش متمرکز شود میزان 
وام ها افزایش نسبى خوبى خواهد داشت و این یکى 

از راه حل هاست. 
راه حل دوم، ایجاد منابع پایدار و مستمر است، 
ارزش پول خواه ناخواه پایین مى آید و ما سلاحى 
براى مبارزه با این تورم نداریم و باید یکسرى منابع 
پایدار و مستمر به صندوق تزریق شود که درصدى 
از این تورم جبران شود. هدف ما با مأموریت اصلى 
ارتش منطبق است. به هر میزان دغدغه کارکنان 
در مســائل مالى کمتر شــود، ذهــن فرماندهان 
آزادتر مى شود. صندوق قرض الحسنه اختصاص به 
سازمان عقیدتى سیاسى ارتش ندارد بلکه سازمان 
عقیدتى سیاسى توفیق خدمتگزارى و مدیریت آن 
رابه عهــده دارد. در این خصوص طرح هایى تهیه 
شده که نیاز به طى مراحل متعددى  تا مرحله اجرا 

دارد که ان شاءاالله عملى و موثر واقع شود.

  در زمینه همکارى بیشتر با سامانه فرماندهى
چه اقداماتى انجام داده اید.

هدف همه ما خدمتگذارى اســت. در این مورد 
نیز فرماندهان گرامى با دید مثبت وارد شــده اند 
کــه از این بابت تشــکر مى کنیــم. برنامه ما این 
است که خیلى شــفاف گزارش هاى جامع خود را 
خدمت فرماندهان ارائه کنیم. مســلماً فرماندهان 
هم دغدغه شــان حل مشــکلات کارکنان است و 
خودشــان را  فارغ از این مشکلات نمى دانند و با 

عملکرد صندوق آشــنا هستند. این زمینه و بستر 
فراهم است و ان شاءالله فرماندهان عزیز منابع مالى 
بیشــترى را در اختیار صندوق بگذارند. مدیریت 
مصارف با  نظر فرماندهان محترم انجام خواهد شد. 

  آیا فرمانده قسمت، نقشى در معرفى کارکنان
زیر مجموعه خود به صنــدوق جهت دریافت 
وام دارد، یعنى فرمانده درجریان باشــد که چه 
تعداد از کارکنان زیر مجموعه خود وام دریافت 

کرده اند؟
بــا توجه به این که کارکنان تأمین کننده منابع 
اصلى صندوق هستند و به منظور تسهیل در روند 
پرداخت وام، فقط در پرداخت وام هایى که از منابع 
فرماندهى پرداخت مى شــود مجوزهاى لازم اخذ 
مى شود و در سایر موارد به فرماندهان گزارش کلى 
مى دهیم اما ایــن آمادگى وجود دارد گزارش هاى 

تفصیلى نیز  ارائه شود.

  وامى براى ازدواج جوانان و ترغیب آنان به این
امر مقدس دارید؟

منابــع وام ازدواج از محل طرح حکمت ارتش 
در اختیار صندوق قرار مى گیرد.  با اعلام اســامى 
واجدین شــرایط ازطریق معاونت نیروى انســانى 
آجــا به صندوق، وامى به مبلغ پنج میلیون تومان 
پرداخت مى شــود. مدت زیادى است که مبلغ این 
وام افزایش پیدا نکرده و نسبت تزریق منابع به نرخ 
تورم بسیار ضعیف است. اگر منابع افزایش یابد، ما 

محدودیتى در افزایش سقف پرداخت وام نداریم.

  این صندوق نمونه مشابهى در سطح نیروهاى
مسلح دارد که بتواند مورد مقایسه قرار گیرد؟

خیــر! در هیچ ســازمان نظامــى و غیرنظامى 
صندوقى مشــابه صندوق قرض الحســنه سازمان 
عقیدتى سیاســى ارتش وجود ندارد. اخیراً نیروى 
انتظامى مجوز تأسیس صندوق قرض الحسنه را اخذ 
کرده و مأموریت جدیدى به صندوق قرض الحسنه 
ارتــش در زمینه تبادل تجربیات به همین منظور 
محول شده است. وجود صندوق قرض الحسنه در 
ارتش فرصتى مغتنم و همواره مورد مطالبه سایر 

سازمان هاى نیروهاى مسلح بوده است.

 .سخن پایانى شما را بشنویم
این اطمینان را به کارکنان ارتش مى دهیم که 
امین ترین، منصف تریــن و قابل اعتمادترین محل 
براى توزیع عادلانه منابع، صندوق قرض الحســنه  
ارتش اســت. هرچند نقص هایى هــم وجود دارد. 
هدف ما این اســت که تمام این منابع را به صورت 
عادلانه توزیع کنیــم. از فرماندهان محترم تقاضا 
داریم عنایت بیشترى به این فرصت ویژه داشته و 
منابع بیشترى را به صندوق قرض الحسنه اختصاص 
دهند تا مثل گذشته بر پایه عدالت محورى انجام 
وظیفه کنیم و لایق خدمتگذارى بیشــتر باشیم. 
خداوند بزرگ را شــاکریم کــه توفیق خدمت در 
ســازمانى را داریم که کارکنان آن  سازمان، فارغ 
از دغدغه هاى معیشتى، همواره در برهه هاى زمانى 
مختلــف، الگوى عملى همدلى، ایثــار و فداکارى 

بوده اند. 
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